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احمد توکلی در نامه ای به ابراهیم رئیسی به مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی انتقاد کرد

مافیا در مافیا؟

تصویب افزایش اعتبار پیاده روی اربعین در شورای شهر

ماجراهای  گویــی  ایوبــی:  علــی 
کنکــور سراســری امســال تمامی 
ندارد؛ کنکوری کــه از همان دقایق 
اینترنت  با قطــع  اول شــروع آن 
در برخــی از مراکز شــهر و لو رفتن 
ســؤالات حاشیه ســاز بود تا ابلاغ 
مصوبــه کنکــوری شــورای عالی 
چنان  را  آش  کــه  فرهنگی  انقلاب 
«احمد توکلی» رئیس  شــور کرد که 
و  شــفافیت  دیده بان  هیئت مدیره 
نامه ای  در  تا  واداشــت  را  عدالت 
تند به ابراهیم رئیسی به آن واکنش 
نشــان دهد. توکلی در این نامه به 
این مصوبــه انتقاد کــرده و آن را 
اقشــار  خلاف عدالــت و مطلوب 
خاصی از جامعه و بستر مفسده های 

دیگر دانسته است.

ماجرا به ابلاغیه مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی در تیرماه 
امسال برمی گردد که ابراهیم رئیسی به عنوان رئیس شورا آن را ابلاغ 
کرد که مورد انتقاد قرار گرفته اســت. در قســمتی از این مصوبه در 
بنــد مربوط به اعمال تأثیر قطعی ســوابق تحصیلــی (از اصلاحیه 
ابلاغ شده) آمده است: «بند ۳ ماده ۳ به صورت زیر اصلاح می گردد: 
ســهم نمره ســابقه تحصیلی برای ســنجش و پذیرش متقاضیان 
ورود به آموزش عالی در رشــته های پرمتقاضی در ســال تحصیلی
 ۱۴۰۲- ۱۴۰۳ فقط پایــه دوازدهم به میزان۴۰ درصد با تأثیر قطعی، 
برای ســال تحصیلــی ۱۴۰۳-۱۴۰۴ فقط پایه دوازدهــم به میزان۵۰ 
درصد با تأثیر قطعی، برای ســال تحصیلــی ۱۴۰۴ - ۱۴۰۵ فقط پایه 
یازدهــم و دوازدهم به میزان۶۰ درصد با تأثیر قطعی و برای ســال 
تحصیلی ۱۴۰۵ - ۱۴۰۶ و بعد از آن پایه های دهم، یازدهم و دوازدهم 
به میــزان۶۰ درصد با تأثیر قطعی در نمــره کل نهایی خواهد بود». 
همچنین در بند مربوط به حذف دروس عمومی از کنکور سراســری 
که در مصوبه اولیه است و در اصلاحیه هم تغییری نکرده، آمده: «بند 
۲ ماده ۳: پذیرش در رشــته محل های پرمتقاضی، براساس نمره کل 
نهایی حاصل از ترکیب نمره  کل آزمون اختصاصی و نمره کل سابقه 

تحصیلی انجام می شود».
 نامه   توکلی   به   رئیسی

احمد توکلــی به عنوان رئیس هیئت مدیره دیده بان شــفافیت و 
عدالت در نامه مفصل خود خطاب به رئیس جمهور به این سرفصل ها 
اشــاره کرده و این مصوبه را مورد نقد قرار داده است: «نهادینه شدن 
شــکاف طبقاتی توســط نظام آموزشــی»، «تناقض ایــن مصوبه با 
ســند عالی تحــول بنیادین آمــوزش و پرورش»، «بی اهمیت شــدن 
زبان و ادبیات فارســی، زبان قرآن، معارف اســلامی و زبان خارجه»، 
«چندین برابر شدن منافع مؤسسات کنکوری و آموزشی که به مافیای 
کنکور معروف شدند»، «چندین برابر شدن منافع مدارس غیرانتفاعی 
که به مافیای معدل معروف شدند»، «فعال شدن شبکه های فروش 
ســؤالات و پاسخ ســؤالات در امتحانات نهایی که منجر به التهاباتی 
در جامعه می شــود»، «بلاتکلیفی صدها هــزار داوطلب که دیپلمه 
سال های قبل هستند یا قصد تغییر رشته دارند»، «اجرای این مصوبه 
باعث چندین برابر شدن اســترس و اضطراب داوطلبان و خانواده ها 
می شود». توکلی در این نامه نوشته این وضعیت، تمام مبارزات ضد 

فقر را در کشور به باد می دهد.
او همچنین در پایان این نامه نوشته: «جناب آقای رئیس جمهور! 
آن ۱۳۴ نفری که به واســطه مفســده ضمیمه شــده به رانت پدر و 
مادرشان به رشته های خاص امثال رشته پزشکی منتقل شدند یا دبیر 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی که به واسطه رانتی که لباس قانون بر 
تنش کرده اند، دختر و پسرشــان را به دانشگاه تهران منتقل می کند، 
مصداقی از تفکرات پشت این مصوبه است. البته که تمامی حامیان 
این مصوبه منفعت طلب نیستند اما منفعت طلبان مؤثر برای اجرای 
این مصوبه نیز کم نیستند. ما رفع این مظالم را از شما انتظار داریم و 
ماجرا را پایان یافته نمی دانیم و برای حمایت از مســتضعفان این راه 

را ادامه می دهیم».
 ظهور  «مافیای معدل»  در  کنار  «مافیای  کنکور»

«علی امرایی» عضو کارگروه آموزش ســازمان دیده بان شفافیت 
و عدالت در گفت وگو با «شــرق» به جزئیات نامــه احمد توکلی به 

ابراهیم رئیسی اشاره می کند.
 نامه احمد توکلی به رئیس جمهور نامه تندی است و اتفاقا دغدغه   .

خیلی از دانش آموزان و والدین آنهاســت، چه شــد که «دیده بان 
شفافیت و عدالت» به اینجا رسید که چنین نامه ای را منتشر کند؟

دیده بان شفافیت و عدالت، نزدیک به یک سال است در خصوص 
مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی ورود داشــته و در کمیسیون 
آموزش این ســازمان به طور جدی بررسی شد و ۱۱ ایراد را در مهر ماه 
ســال گذشــته در قالب نامه ای به رئیس جمهور اعلام کردیم. آقای 
رئیسی نیز بعد از ۴۸ ساعت دستورات لازم را ارجاع دادند و گفتند تا 
بررسی شود. اینکه بررسی انجام شد یا نشد را خبر نداریم و در نهایت 
در باره آن ایرادها به ما پاسخی ندادند. پیگیری ها و نامه های سازمان 
دیده بان شــفافیت و عدالت و مجلس باعث شــد مصوبه شــورای 
انقلاب فرهنگی اصلاح شــود. دوباره نامه دیگری را ارسال کردیم و 
دو بار دیگر این مصوبه اصلاح شــد تا اینکه خرداد سال ۱۴۰۱ رسید. 
با توجه به حرف های سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس که گفته 
بودند، آقای رئیس جمهور قول داده اند این مصوبه را بعد از پانزدهم 
ابلاغ کنند تا برای کنکور سال ۱۴۰۲ اجرا نشود، سازمان سنجش اعلام 
کرد که کنکور مانند ســال های گذشــته برگزار می شود؛ یعنی با تأثیر 
مثبت معدل در کنکور. اما بعد از گذشت چند روز آقای رئیس جمهور 

مصوبه را ابلاغ کردند و شــورای عالی انقلاب فرهنگی نیز اعلام کرد 
که چون در مصوبه آمده که تا شــهریور فرصت اطلاع رسانی وجود 
دارد، پس برای سال ۱۴۰۲ قابلیت اجرا دارد و وزارت علوم و سازمان 
سنجش عقب نشــینی و با عذرخواهی از مردم گفتند که کنکور سال 
۱۴۰۲ بر اســاس مصوبه جدید اجرا می شــود. آقای توکلی به عنوان 
رئیس هیئت مدیره دیده بان شــفافیت و عدالت، با مشورت با اجزای 
کارگروه آموزش این سازمان، این نامه جدید را نوشته اند. نامه، شفاف 
و گویاست و قبلا نیز با عناوین مختلف برای آقای رئیس جمهور ارسال 
شــده بود و در آن تأکید داشتیم که با این مصوبه، شکاف طبقاتی در 

نظام آموزشی نهادینه می شود.
 در نامه اشاره شــده که این مصوبه با «سند عالی تحول بنیادین   .

آموزش و پرورش» در تناقض است.
این ســند موضوع «فرهنگ و تربیت» را مدنظر دارد که باید آنها 
را ارتقا دهیم، ما اگر ســه ســال امتحان نهایی در آموزش و پرورش 
را از دانش آمــوزان بگیریم در واقع کنکــور را در این وزارتخانه دنبال 

می کنیم.
 بیشتر توضیح می دهید؟  .

کنکــور درواقع ســه پایه دهــم، یازدهم و دوازدهم را پوشــش 
می دهــد و همه بچه ها درگیر امتحانی به نام کنکور شــده اند اما در 
گذشته فقط در یک سال به فکر آن بودند و یک امتحان نهایی داشتند. 
در واقع باید دانش آموزان در سه سال امتحان نهایی بدهند، خب در 
اینجا رویکرد فرهنگی و تربیتی چه جایگاهی دارد؟ وقتی آمار رسمی 
داده می شــود کــه ۷۳ هزار و ۹۴۷ دانش آموز، معــدل بین ۱۹ تا ۲۰ 
در کنکور ســال ۱۳۹۹ داشتند یعنی فردی که می خواهد خود را جزء 
رشــته های پرمتقاضی بداند باید در این سه سال تنها به گرفتن نمره 
فکر کند و رویکرد فرهنگی و تربیتی حذف شده است. اکنون ۱۱ سال از 

عمر این سند می گذرد اما توجه کافی به آن نشده است.
 اصلاح «مافیای کنکور» را زیاد شنیده ایم، در این نامه از «مافیای   .

معدل» نام برده شده، گویی ملاک در آموزش و پرورش از «تربیت» 
به «رقابت» تغییر کرده است.

بله، اکنون با این مصوبه قرار است که ۶۰ درصد نتیجه کنکور مؤثر 
باشــد و ۴۰ درصد معدل، برای ســال بعد ۵۰-۵۰ است و برای سال 
بعدتر ۶۰ درصد معدل و ۴۰ درصد کنکور. برای امسال که ۶۰ درصد 

کنکور تأثیــر دارد یعنی همچنان داوطلبان بایــد هزینه و کتاب های 
کنکور را تهیه کنند، در کنار آن ۴۰ درصد نیز برای ســوابق تحصیلی 
به صورت قطعی مدنظر قرار شــده که یعنی داوطلب علاوه بر تهیه 
کتاب هــای کنکوری باید کتاب هایی را تحت عنــوان «ارتقای نمرات 
نهایــی» تهیه کند که به تازگی به بازار هم آمده اســت. حرف ما این 
اســت که چرا با دســت خودمان یک بازار جدید و مافیای معدل به 
وجود آوردیم؟ گاهی گفته می شــود که فلان مافیا تغییر چهره داده 
اما در اینجا یک مافیای جدید به مافیای کنکور اضافه شــده اســت، 
یعنی مافیای کنکور کتاب های خود را به فروش می رسانند و در کنار 
آن با یک فشار جدید اقتصادی به خانواده ها کتاب های جدیدی را به 

آنها تحمیل می کنند.
 در نامه به «ســونامی تقلب» هم اشاره شــده، فکر می کنید این   .

رویه چقدر فضای آموزش و پرورش و در نهایت کیفیت دانشگاه ها 
را تحت تأثیر قرار دهد؟

هرســاله چه در کنکور سراســری و چه در امتحانــات نهایی با 
بحث تقلب و افشای سؤالات مواجه هستیم، فشاری نیز که از لحاظ 
امنیتی در سر جلسات کنکور (که متولی آن سازمان سنجش است) 
اعمال می شود به مراتب از فشــاری که وزارت آموزش و پرورش در 
امتحانات نهایی اعمال می کند، بیشتر است. حال سؤال این است که 
این وزارتخانه در سه دوره و سه ماه خرداد، شهریور و دی ماه و در هر 
دوره ۱۰ امتحان یعنی در مجموع ۳۰ امتحان را می تواند به درســتی 
برگزار کند؟ در صورتی که کنکور فقط در چهار روز برگزار می شــود و 

بسیاری از نهادها درگیر آن می شوند... .
 که امســال دیدیم کنکور را هم نتوانســتند بدون مشکل برگزار   .

کنند... .
آفرین، که دیدیم آن قدر شــائبه ها زیاد شد که آقای رئیس جمهور 
شخصا دستور داد تا کمیته ای تشکیل شود و موضوع را بررسی کند. 
دیده بان شــفافیت و عدالت نیــز در همین خصوص با عوامل نیروی 
انتظامی و پلیس فتا جلســه گذاشــت و این موضوع را بررسی کرد. 
وقتــی کنکور را که تنها چهار روز در ســال اســت نمی توانیم بدون 
مشــکل برگزار کنیم، چگونــه وزارت آموزش و پــرورش در ۳۰ روز 
می خواهد امتحانات نهایی را بدون مشکل برگزار کند. به همین دلیل 
اســت که ما خواستیم فرصت یک ســاله ای که سخنگوی کمیسیون 
اصل ۹۰ خواســته بود، اعمال شــود تــا وزارت آمــوزش و پرورش 
زیرســاخت خود را ارتقا دهد. این نامه آخر آقای توکلی بود اما قطعا 
این راه از ســوی دیده بان عدالت و شــفافیت ادامه خواهد داشت و 
ما خواســتیم به آقای رئیســی بگوییم که اگر مشــکلاتی که در نامه 
آقای توکلی به آنها اشــاره شــده رخ دهد حتما به پای شخص شما 

نوشته می شود.
 تبعیض  فاحش  در  مدارس

به نظر می رســد این مصوبه همان طورکه صدای مردم را درباره 
کنکور و حاشــیه های آن بالا بــرد، درباره امتحانــات نهایی مدارس 
نیز چنین کند. بعد از کنکور امســال بود که بیــش از ۱۷ هزار نفر در 
کارزاری با عنوان «اعتراض به تقلب گســترده در کنکور سراســری» 
از رئیس جمهــور، رئیس مجلس، رئیس دســتگاه قضا و همچنین 
دادستان کل کشور خواســته بودند تا به این موضوع رسیدگی کنند. 
مهدی حسین دوســت، دانشجوی مهندسی برق شــهید بهشتی، از 
افرادی اســت که بحث تأثیر معدل در کنکور و مصوبه جدید شورای 
عالــی انقلاب فرهنگی را پیگیری کرده اســت. او که کانال تلگرامی 
«فانتوم: متفاوت ترین رسانه کنکوری» را مدیریت می کند، در گفت وگو 
با «شــرق» گفت: «امتحانات نهایی در مقایســه با کنکور سراسری با 
توجــه به اینکه در یک بازه یک ماهه و در دفعات بیشــتر (حداقل ۱۰ 
امتحان) برگزار می شود، تأمین امنیت آن به مراتب دشوارتر است. در 
کنکور سراسری که در یک بازه چهار روزه برگزار می شود، شاهدیم که 
دســتگاه های امنیتی، اطلاعاتی و انتظامی بسیج می شوند تا آزمون 
در امنیت بالایی برگزار شــود؛ اما با وجود تمام این تمهیدات، شاهد 
درز ســؤالات به بیرون و دستگیری چند صد متقلب در همین کنکور 
چند هفته گذشــته بودیم. حال چگونه می توان انتظار داشت وزارت 
آموزش و پرورش با وجود تعدد حوزه ها و تعدد امتحان، امنیت آن را 

به طور کامل تأمین کند».
او ادامه داد: «در ســال های گذشته که نمرات این امتحانات تأثیر 
مثبت در نمره کنکور داشــته و در تعیین رتبه هــای برتر و قبولی در 
رشــته های پرمتقاضی تعیین کننده نبوده اســت، شــاهد گســترش 
شــبکه های تقلب در این امتحانات بودیم. همچنین برخلاف کنکور 
سراســری، در اکثر مدارس هیچ بازرسی الکترونیکی یا دستگاه هایی 
کــه برای شناســایی این جاســوس افزارها بــه کار می رونــد، وجود 
ندارد و همین موضوع، شــرایط را برای تقلب آســان تر می کند. حال 
شــما تصور کنید در صورت تأثیر قطعی این نمرات و افزایش ســهم 
ســابقه تحصیلی، چه موجی از تقلب میان دانش آموزان رواج پیدا 
کرده و در این ســن، فرهنگ تقلب نهادینه خواهد شــد و دانش آموز 
ما در یک دوراهی ســخت قــرار می گیرد؛ چراکــه می داند اگر حتی
 بیست وپنج صدم خطا داشته باشد، از هزاران معدل ۲۰ عقب خواهد 

ماند».
حسین دوســت به «شــرق» گفــت: «موضوع دیگــری که میان 
امتحانــات نهایی و کنکور تمایز ایجاد می کنــد، نظارت ضعیف تر بر 
انتخاب مراقبان هر حوزه و همچنین میزان مراقبت از جلسه امتحان 
اســت؛ به گونه ای که دانش آموزان مدارســی که حوزه امتحانی نیز 
هســتند، در صورت حضور در مدرسه خود با کادر مدرسه که مراقب 
آزمون انــد، آشــنایی و ارتباط نزدیک چندســاله دارنــد و این بدیهی 
اســت که پرسنل مدرسه تمایل دارند دانش آموزان مدرسه خودشان 
با کســبت نمرات بالا، باعث ارتقای رتبه مدرســه در مقایسه با دیگر 
مدارس آن منطقه شــوند. همچنین با تأثیر قطعی سوابق تحصیلی، 
در شــهرهای کوچک تر مراقبان با این اســتدلال که دانش آموزان در 
شهرهای بزرگ تر از امکانات بهتری برخوردارند، احتمال دارد نظارت 
کمتری روی دانش آموزان داشته باشند تا به گمان خودشان عدالت 
تحقق یابد. حال دانش آموزان با ســطح مالــی معمولی یا ضعیف 
وقتــی می بینند چگونه می توان با پول، نمره عالی به دســت آورد و 
تلاش شبانه روزی آنان چگونه با این تقلب ها خنثی می شود؛ بی تردید 
امید خود را از دســت داده و دیگر آینده روشــنی برای خود متصور 

نمی شوند».
او ادامــه داد: «در این میــان، با تکثیر کنکور بــه امتحانات نهایی 
و گســترش آن به ســال های پایه، مدارس غیرانتفاعی که با دریافت 
شــهریه های کلان از دانش آمــوزان، بهترین معلمان و مشــاوران را 
گلچین کــرده و با برگزاری انواع کلاس ها، آزمون ها و پانســیون های 
مطالعاتی دانش آموز را آماده کســب رتبه برتر در کنکور می کردند و 
هرســاله پس از اعلام نتایج، بنرهای متعددی از رتبه های برتر خود 
تهیه و به گونه ای به خانواده ها القا می کردند که موفقیت در کنکور، 
تنها با تحصیل در این مدارس خصوصی ممکن اســت، حداکثر نفع 
مالی را از این مصوبه خواهند برد و با تبلیغات گســترده حول محور 
کســب نمرات ۲۰ از سوی دانش آموزان در کنار کسب درصدهای بالا 
در کنکور، خانواده ها را در مقایسه با گذشته ساده تر می توانند مجاب 
کنند که لازمه ورود به رشــته ها و دانشگاه های برتر، تحصیل در این 
مدارس اســت و به این ترتیب با افزایش استقبال، شهریه این مدارس 

نیز می تواند افزایش پیدا کند».
حسین دوســت ادامــه داد: «حــال وقتی این مصوبــه در جهت 
تقویت مدارس غیرانتفاعی عمل می کند، این شــائبه در ذهن ایجاد 
می شود که آیا ارتباطی میان ذی نفع بودن بعضی مدیران و مسئولان 
عرصه آموزش کشــور در مدیریت و تأســیس این مدارس و تصویب 
این مؤسســه های تبعیض آمیز وجود دارد؟ وجود چنین تناقضاتی در 
گفتار و رفتار مســئولان و طراحان این مصوبه که از یک ســو مدعی 
ناعادلانه بودن کنکور و تلاش در راســتای رفع این ناعدالتی هســتند 
و از ســوی دیگر، بــا نادیده گرفتن هشــدارهای نمایندگان مجلس و 
کارشناســان آموزشی این گونه به ســمت افزایش شکاف طبقاتی و 
محروم کردن دانش آموزان مدارس دولتی و کم برخوردار از دستیابی 
به رتبه هــای خوب آزمون ورودی دانشــگاه ها می رونــد؛ جوانان و 
نوجوانان کشــور را از همین دوران نسبت به پیشرفت در کشور، غلبه 
بر محرومیت ها و فقر و ســاختن آینده ای بهتر ناامید کرده و مقدمه 

مهاجرت آنان را فراهم می کنند».

دوشنبه
۱۰ مرداد  ۱۴۰۱

سال نوزدهم      شماره ۴۳۴۰

نورا حسینی: امسال شــهرداری تهران زودهنگام اقدامات خود را 
برای راهپیمایــی اربعین آغاز کرد، اما با تأخیــر زیاد لایحه مجوز 
هزینه کرد شــهرداری تهران برای مشــارکت در برگزاری مراســم 
اربعین در ســال ۱۴۰۱را به شــورای شــهر ارائه کرد. روز گذشــته 
یک فوریت این لایحه تصویب و سقف ۳۰ میلیارد تومانی برای آن 

پیش بینی شد.
از ماه گذشــته سفرهای مدیران شــهری با همراهی برخی از 
اعضای شورای شهر تهران به کشور عراق آغاز شده بود، می گویند 
بعد  عبور از کرونا قرار اســت مراســم پیاده روی اربعین با حضور 
پنج  میلیونی زائران ایرانی انجام شــود. پرویز سروری مدتی پیش 
اعلام کرده بود که سهم اربعین امسال از بودجه شهرداری تهران 

افزایش پیدا می کند.
او گفته بود با توجه به اینکه امسال اربعین در تابستان است و 
مواجهه شدن با فصل گرما را داریم، سیستم راهپیمایی با تغییراتی 
همراه اســت و بیشتر راهپیمایی در شــب انجام می شود؛ بنابراین 
باید در اســکان در روز تمهیدات بیشــتری انجام شــود؛ بنابراین 
موکب ها باید نســبت به سال های قبل برای اسکان زائران آماد ه تر 
باشــند. از آنجایی که بخش اعظم زائران ایرانی از تهران هستند؛ 
چرا که تهران جمعیت بیشتری در میان شهرها و استان های دیگر 
دارد، شهرداری قرار اســت لایحه ای متفاوت از سال های گذشته 
بدین منظور اختصاص دهد. به احتمال زیاد از آنجایی که قیمت ها 
افزایش یافته و امســال پیش بینی می کنیم که جمعیت بیشتری 
برای پیاده روی اربعین اقدام کنند، قطعا میزان بودجه نســبت به 
سال های قبل افزایش چندبرابری خواهد داشت. در دوره گذشته 
مدیریت شهری تلاش شد این هزینه ها از سوی خیرین تأمین و کمتر 

از خزانه شهرداری هزینه شود.
براساس گزارش تهیه شده در سال ۹۷ از هزینه کردهای مراسم 
اربعین، مشخص شده بود که در سال های گذشته هفت تا هشت 
برابر بودجه مصوب، در جریان برگزاری مراسم اربعین هزینه شده 
اســت. همچنین گزارش آسیب شناسی نشان می داد که در زمینه 
برگزاری مراسم اربعین، هیچ گونه برنامه مدونی توسط شهرداری 
تهران وجود ندارد. به دلیل نبــود برنامه مدون بودجه به صورت 
تنخــواه در اختیار مناطق مختلف شــهرداری تهران، ســازمان ها 
و شــرکت های وابســته و افراد قرار می گرفته و آنها براساس یک 
عملیات جهادی و نیازی که خودشان تشخیص می دادند، بودجه 
را هزینــه می کردند. یعنی هیچ شــرح وظایــف و برنامه ای برای 
هزینه کرد این بودجه وجود نداشته است و نمی دانستند که باید در 

حوزه های مختلف ازجمله حمل ونقل، اسکان عوامل شهرداری و 
کارگران و... چقدر هزینه کنند. مدیران گذشــته شهر معتقد بودند 
وقتی تشکل های مردم نهاد و هیئت های مذهبی حاضرند رقم های 
بالاتر از مصوب شورای شهر تهران (۱۰ میلیارد تومان در سال های 
۹۶، ۹۷ ،۹۸ و شــش میلیــارد تومان در ســال ۱۴۰۰) را برای این 

مراسم هزینه کنند، ورود شهرداری بدون توجیه است.
به اعتقاد آنها شهرداری باید برای بهتر برگزار شدن این مراسم 
با شکوه نقش سیاســت گذار و راهبر را داشــته باشد و هرقدر که 
مراســمی این چنین، به سمت دولتی شدن پیش بروند، در اصل به 

فلسفه اصلی برگزاری آنها لطمه می خورد.
در متن مصوبات شورای شــهر پنجم برای هزینه های اربعین 
هم ایــن رویکردها منعکس و بر جــذب کمک های مردمی برای 
تأمین مالی خدمات تأکید شده است. در این مصوب شورای پنجم 
آمده است که شهرداری موظف است حساب مستقلی برای جذب 
کمک های مردمــی اختصاص دهد و از امکانــات تبلیغاتی خود 
برای دعوت شــهروندان برای واریز کمک های مالی به این حساب 
استفاده کند و پس از پایان مراسم اربعین گزارش مستندی از منابع 
جمع آوری شــده در این حســاب و نحوه هزینه کــرد آن به صورت 

عمومی منتشر کند .
همچنین شــهرداری تهران موظف شده بود هزینه هایی را که 
بر اســاس تکالیف ســتاد مرکزی اربعین به انجام می رســاند، در 
ردیف مســتقل تحت عنوان طلب شهرداری تهران از دولت بابت 
هزینه های مراسم اربعین حسینی ثبت و نسبت به وصول آن اقدام 
کند. همچنین در ماده دوم این مصوبه تأکید شده بود مسئولیت های 
شــهرداری در این حوزه بــه هیئت های مذهبی و ســازمان های 
مردم نهاد شــهر تهران واگذار شده تا آنجا که تصدی گری و انجام 
هزینه های مســتقیم و غیر مستقیم از محل منابع شهرداری تهران 

در مراسم اربعین تا سال ۱۴۰۰ به صفر برسد.
بهروز شــیخ رودی، معاون محاسبات و پایش عملکرد شورای 
پنجم دربــاره اعتبارات پیش بینی شــده برای مراســم اربعین در 
دوره گذشــته مدیریت شــهری به «شرق» گفت: شــورای پنجم 
در ســال های ۱۳۹۶ تا ۱۳۹۸ که شــرایط کرونایی بر جهان حاکم 
نبــود، به شــهرداری تهران اجازه مشــارکت در مراســم اربعین 
حســینی(ع) را داد و فقط در ســال ۱۳۹۹ این شــورا برای کمک 
شــهرداری تهران به اربعین حسینی مصوبه ندارد و البته در سال 
۱۴۰۰ هم شورای ششــم پس از استقرار برای مشارکت در اربعین 
مصوبه کمک شش  میلیارد تومانی را تصویب کرد. شورای پنجم 

با تصویــب مجموعا ۳۰ میلیارد تومان برای ســال های ۹۶ تا ۹۸ 
یعنی هر ســال ۱۰ میلیارد تومان تلاش کرد به حضور و مشارکت 
شهرداری تهران در مراسم اربعین حسینی(ع) جهت بدهد؛ یعنی 
بــا هدف صیانت و حفظ مردمی بــودن این حرکت عظیم، حضور 
شهرداری را محدود به بخش های خدمات شهری و فراهم کردن 
زیرســاخت ها کنــد و از تصدی گــری شــهرداری در بخش های 
فرهنگی و تبلیغی جلوگیری کند تا شــهرداری با توسعه خدمات 
زیرســاختی خود بســتر حضور هیئت ها و موکب های مردمی را 
در بخش فرهنگــی و تبلیغی فراهم کند، در حقیقت تفاوت نگاه 
شــورای پنجم و ششــم در همین بخش اســت که شورای پنجم 
معتقد به خدمات زیرســاختی شــهرداری بود اما شــورای ششم 
نگاهش این است که شهرداری در همه ابعاد در اربعین مشارکت 

داشته باشد.
او ادامــه داد : حرکت اربعین حســینی(ع) و راهپیمایی عظیم 
آن یک حرکت مردمی اســت و باید مردمی بودن آن حفظ شــود، 
شهرداری و دیگر دســتگاه ها هم در بخش خدمات زیرساختی و 
تخصصی خودشــان باید تســهیلگر حضور مردم باشند نه اینکه 
تصدی گر و رقیب موکب های مردمی و بر همین اســاس در بند ۳ 
تبصره یک ماده ۲ مصوبه مجوز مشــارکت شهرداری تهران برای 

برگزاری مراســم اربعین حسینی (ع) ســال ۱۳۹۸ که به تصویب 
شورای پنجم رسیده است می بینیم که شورا تأکید دارد تا شهرداری 
تهران نشــان «خدمتگــزاری اربعین حســینی(ع)» را طراحی و 
همه ســاله در مراســمی به هیئت های مذهبــی و مواکبی که در 
برگزاری مراســم اربعین مشــارکت دارند و با شهرداری همکاری 
می کنند اهدا کند که به علت شیوع کرونا اجرائی و عملیاتی نشد. 
شیخ رودی یادآوری شــد : به منظور ترویج داوطلبانه بودن حضور 
کارکنان شــهرداری تهران شــورای پنجم هرگونــه پرداخت حق 
مأموریت و هزینه کرد در قالب فعالیت ها به جز فعالیت های ستاد 
اربعین شــهرداری تهران را ممنوع اعلام کرد و با ثبت هزینه ها از 
طریــق یک مرکز هزینه و نه همه واحدهای اجرائی که در ســتاد 
اربعین فعالیــت می کردند، انضباط مالــی و مدیریت هزینه ها را 
بــر فعالیت ها حاکم کرد. از ســوی دیگر یکی از زیر ســاخت های 
ایجاد شده توسط شهرداری تهران موکب علی ابن موسی الرضا(ع) 
عمــود ۷۰۷ بود که تا پیش از شــورای پنجم برای نگهداشــت و 
توسعه و تجهیز این موکب هیچ ردیف بودجه ای پیش بینی نشده 
بود که با تصویب شورای پنجم از سال ۱۳۹۸ توسعه و تجهیز این 
موکب هم به عنوان یک ردیف بودجه مستقل در میان ردیف های 
بودجه شــهرداری تهران پایدار شــد و هزینه های نگهداشــت و 

توســعه آن از ستاد اربعین مستقل شد تا به عنوان یک زیرساخت 
همواره مورد توجه باشد.

به گفته شــیخ رودی همه مردم ما محب و دوستدار اهل بیت 
(ع) هســتند و این موضوع در انحصار یک فرد نیســت و اربعین 
هــم به خاطر ماهیــت مردمی اش ماندگار اســت نه تصدی گری 
شــهرداری ها و دســتگاه های اجرائی، اینکــه ارادت و محبت به 
اهــل بیــت(ع) را منحصر به شــورای چهارم و ششــم بدانیم و 
بگویند شــورای پنجم یا بخشی از جامعه به اهل بیت (ع) و امام 

حسین(ع) کمتر ارادت دارند، به گمانم خیلی درست نباشد.
روز گذشــته در صحن شــورای شــهر تهران یک فوریت مجوز 
هزینه کرد رویداد فرهنگی عطر سیب در سال ۱۴۰۱ هم به تصویب 
اعضای شورای شهر رسید . این لایحه درست در زمانی به شورای 
شهر ارسال شد که روز آخر نمایشگاه عطر سیب در  حال برگزاری 
بود. شورا یک فوریت مجوز هزینه کرد ۳۰  میلیاردی برای این رویداد 

را هم به شهرداری داد.
حبیب کاشــانی هم توضیح داد : ما غفلت کردیم و عطر سیب 
را در بودجه ۱۴۰۱ لحاظ نکردیم و حال روش درســتی نیســت که 
کار انجام شده و پس از پایان مبلغ ناچیزی بپردازیم. امیدوارم این 

آخرین باری باشد که مجوز پس از انجام فعل صادر می شود.
ناصر امانی هم در این باره گفت: سال گذشته ما شهرداری تهران 
را برای برگزاری عطر ســیب اجبار کردیم اما حالا همه کسانی که 
دســتور دادند، امضا کردند و چک دادند، در مرجع قضائی پرونده 
دادند و یک سال است که درگیرند. علت آن این است که سازمان 

بازرسی به درستی می گوید که بدون مجوز شورا هزینه کردید.
او خطاب به چمران گفت: من از شما خواستم که نامه بدهید 
اما نمی دانم نامه شــما مؤثر واقع شد یا خیر و شاید هم حالا حل 
شــده باشــد اما تا یکی، دو ماه گذشــته مرتب مدیران شهروند و 
ســازمان فرهنگی به ما پیام می دادند که شــما به ما فشار آوردید 
کــه اجرا کنیم حالا ما پاســخ مرجع قضائی را می دهیم. امســال 
هــم همان اتفاق افتاده اســت. فکر نکنید با این مصوبه مشــکل 
حل می شــود. امانی اضافه کرد: نمایشــگاه اجرا شده اما حالا به 
شــهرداری مجوز می دهیم. تاریخش گذشــته و هزینه شده و این 
مجوزها قبل از هزینه شــدن باید از شــورای اســلامی شهر تهران 
گرفته می شــد. برای کسانی که زحمت کشــیدند، دردسر درست 
می کند. این موارد موضوعاتی نیستند که مدیران شهرداری اطلاع 
ندارند و خیلی روشــن بایــد در بودجه شــهرداری بیاید و قبل از 

هزینه کرد اجازه شورا را بگیرد.


